
 

 

 الاعى/اًٌبٌ عشى يُبٌٔم عبذ انًغٍح 

 انجٍضة- 0791-03-03حبسٌخ ٔجٓت انًٍلاد/

 انذسجت/دكخٕساة

 انخخصص/آثبس يصشٌت

 انًششفٌٕ عهً انشعبنت/أ.د.عهً يٕعى سضٕاٌ

عُٕاٌ انشعبنت /اَنٓت فً انصحشاء انغشبٍت يُز انعصش انًخأخش حخى َٓبٌت انعصش انٍَٕبًَ 

 انشٔيبًَ

 يهخص انشعبنت /

الآلهة  في الصحزاء الغزبية منذ العصز المتأخز حتى نهاية حأحً ْزِ انذساعت انًقذيت نهبحث بعُٕاٌ " 

",نخهقً انضٕء عهً انعقٍذة انذٌٍُت انشاعخت فً عقم ٔٔجذاٌ الإَغبٌ انزي عبػ العصز اليىناني الزوماني

خهفت بجبَب انعُصش انًصشي فً ْزِ انًُطقت انصحشأٌت ,خبصت ٔ أَٓب احخضُج أصٕل ٔأعشاق بششٌت يخ

,ٔ كٍف كبٌ نهبٍئت انًحهٍت أثش ٔاضح فً حكٌٍٕ ٔ حشكٍم انفكش انذًٌُ ٔ انعقبئذي فً ْزِ انًُطقت 

انصحشأٌت, فكبٌ انذافع الأعبعً ْٕ ححذٌذ انطببع انذًٌُ نٓزِ انًُطقت يٍ خلال إنقبء انضٕء عهً 

 يٍ قبم عبكًُ انصحشاء.ج انًعبٕداث عٕاء كبَج انًصشٌت أٔ الأجُبٍت  انخً قذع

 ٔحُقغى انذساعت انًقذيت إنً:

 . : َهقً انضٕء فٍّ عهً انعُبصش انبششٌت انخً عبشج داخم انصحشاء انغشبٍتتمهيد

 :انًغًٍبث انذانت عهً انصحشاء ٔ انٕاحبث فً انًصبدس انقذًٌتالفصل الأول

انًغًٍبث انذانت عهً انصحشاء ٔ اسحببط بعض انًعبٕداث بخهك انًغًٍبث,ثى  ٌخُبٔل ْزا انفصم 

 .أعًبء انٕاحبث انًخخهفت 

 :انًعبٕداث انًصشٌت انشئٍغٍت انخً قذعج فً انصحشاء انغشبٍتالفصل الثاني

ُطقت ٌخُبٔل ْزا انفصم انًعبٕداث انشئٍغٍت انخً حى حكشٌظ يعببذ نٓب إشبسة إنً دٔسْى انٓبو فً حهك انً 

 أيثبل آيٌٕ,يٕث,خُغٕ,أٔصٌش,إٌضٌظ,عج ,َفخٍظ,حٕسط ٔ جحٕحً .



 

 

  انًعبٕداث انًصشٌت انًحهٍت انخً قذعج فً انصحشاء انغشبٍت:  الفصل الثالث

ٌخُبٔل ْزا انفصم انًعبٕداث انًحهٍت انخً عبذث فً يُطقت انصحشاء انغشبٍت ٔرنك يٍ خلال يب ٔجذ يٍ 

 ظ,حب ,اٌجبي ,حببغٍظ,يعبٕداث انٍُم )حعبً,خُٕو(.يُبظش ٔ دلائم أيثبل أيٌٕ َخج,ب

 انًعبٕداث الأجُبٍت انخً عبذث فً انصحشاء انغشبٍت  :الفصل الزابع

ثى انًعبٕداث راث الأصٕل انششقٍت أٔ  يقذيت عٍ انًعبٕداث الأجُبٍت فً يصش,ٌٔخُبٔل ْزا انفصم 

انًعبٕداث الإغشٌقٍت, انًعبٕداث راث الأصٕل الإغشٌقٍت انًخًصشة, ٔأخٍشا الإبطبل  انُٕبٍت,

 انزٌٍ حى سفعٓى إنً يصبف انًعبٕداث.

 :دخٕل انًغٍحٍت إنً انٕاحبث ملحقٔأخٍشا :

 ثم نتائج الدراسة و الخاتمة.
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Summary\ 

This study which is entitled “The Deities in western desert since the late period 

until the end of Greco-roman era” has to focus on the religious belief rooted in the 

human mind and conscience, of the people who lived in this desert region. 

The forming and believing in the religious and dogmatic thoughts in this region 

was the primary motivation to determine the religious character of this region by 

highlighting its deities, which had been worshipped by the inhabitants of the 

western desert. 

The study submitted is divided into: 

Introduction: We focus on the human elements that lived inside the Western 

desert. 

Chapter I: Terminology of the desert & Oasis in the ancient sources 

This chapter deals with the desert names and terms &the correlation of these terms 

with different deities, then the names of the various oases. 

Chapter II: The main Egyptian deities which worshipped in Western desert 



 

 

 This chapter deals with the major deities of the temples and refers to their 

important role in the region such as Amun, Mut, Khonsu, Osiris, Isis, Seth, 

Nephthys, Horus and Thoth. 

Chapter III: Local Egyptian deities who had been worshipped in Western desert  

This chapter deals with local deities who had been worshipped in the Western 

desert for example Amun Nakht, Bes,Ha, Igai, Tapsais, deities of the Nile (Hapi, 

Khnum). 

Chapter IV: Foreign deities who were worshipped in the Western desert 

This chapter deals with an introduction about the foreign gods in Egypt, then the 

gods of Eastern  and Nubian roots  ,Greek gods, gods of Greek roots and 

Egyptianized, and finally the heroes who had been raised to the level of deities. 

And finally: 

Appendix: The prevalence of Christianity in the oases 

then the results of the study and Conclusion. 

 

 


